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KONTAKTY

Máme svazkovou školu!
4. září 2023 se slavnostně otevřela 

Svazková škola Panská Pole, je-
jímž zřizovatelem je Svazek ob-

cí Přezletice, Podolanka, Jenšte jn . 
Stavba byla financo- vána ze 
státního rozpočtu ČR, z operač-
ního programu OPŽP, z rozpoč-

tu Středočeského kraje a z úvěru obcí svaz-
ku. Celkové náklady činily 563 milionů Kč.

Naše škola patří k nejlépe vybaveným 
školám v České republice a je postave-
na jako devítiletá základní škola, s kapa-
citou 540 žáků. Nová škola je unikátní ar-
chitektonickou koncepcí, rozsahem odbor-

ných učeben i vybavením. Škola má 8 od-
borných učeben – přírodovědnou, hudební, 
jazykovou, polytechnickou, robotickou, po-
čítačovou, výtvarný ateliér, keramickou díl-
nu, cvičnou kuchyni a budou zde i pěstitel-
ské práce. 

Pokračování na stranách 2 a 3
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Dokončení ze strany 1
Letos začalo školu navštěvo-

vat přes 200 dětí v šesti ročnících 
a v následujících letech každý rok 
přibude jeden další ročník.

Škola disponuje nejmoder-
nějšími úspornými technologie-
mi a je z hlediska energetické ná-
ročnosti řešena jako mimořád-
ně úsporná budova, blížící se té-
měř pasivnímu standardu. Eko-
logicky hospodaří také s pitnou 
i s dešťovou vodou.

O tom, jaká byla „školská“ his-
torie Jenštejna v minulých stale-
tích, se dočtete v jiném článku to-
hoto vydání Jenštejnského občas-
níku, ale protože jsou mezi ná-
mi nově přistěhovaní, kteří nevě-
dí tolik o tom, proč vznikl svazek 
obcí a jak to všechno začalo, po-
kusím se to v následujících řád-
cích shrnout.

Jenštejn nikdy neměl „svo-
ji“ školu a do roku 2014 chodily 
naše děti převážně do ZŠ Vinoř 
a ZŠ Satalice. Jenštejn zde však 
neměl tvz. „školský obvod“ a při-
jetí našich dětí záviselo pouze na 
tom, zda ve školách zbyla nějaká 
místa poté, co byli přijati všichni 
žáci s trvalým pobytem v daných 
městských částech. Neměli jsme 
tedy žádnou jinou garanci než to, 
že pokud nějaké místo zbude, bu-
dou naše děti přijaty v počtu jed-
notek žáků a na oplátku obec bu-
de přispívat na chod školy za tyto 
přijaté žáky.

Když jsem v listopadu 2014 
nastoupil coby starosta Jenštej-
na, první věcí, kterou bylo nut-
né řešit, byl absolutní nedosta-
tek míst ve Vinoři a Satalicích 
a jasný vzkaz z obou škol i z obou 
městských částí, že pro škol-
ní rok 2015 nemáme raději počí-
tat s žádnými nebo jen jednotka-
mi míst ve školách. A podle na-
šich výpočtů mělo ve školním ro-
ce 2015/2016 z Jenštejna do první 
třídy nastupovat až 25 dětí a de-
mografický vývoj měl být velmi 
podobný i v následujících letech.

Ještě v prosinci 2014 se nám 
díky vstřícnosti tehdejšího vede-
ní Brandýsa nad Labem – Staré 
Boleslavi a především tehdejšího 
starosty Vlastimila Picka poda-
řilo dohodnout, že na následující 
školní rok Brandýs otevře jednu 
třídy s kapacitou až 25 dětí pro 
Jenštejn a Dehtáry a my bude-
me za tyto žáky platit náklady 
na provoz této třídy. To nás teh-
dy zachránilo, ale všichni věděli,  
že podobné řešení je na chvíli 
a není to řešení dlouhodobé ani 
koncepční.

Problém s nedostatečnou ka-
pacitou základních škol v prs-

tenci kolem Prahy tehdy doléhal 
i na mnohé jiné obce, které čas-
to prakticky bez dalšího umožnily 
rozsáhlou developerskou výstav-
bu relativně levných a tedy „star-
tovacích“ bytů a domů pro začína-
jící rodiny, aniž by někdo z teh-
dejších zastupitelů řešil, kdo, kde 
a za kolik postaví nutnou souvi-
sející infrastrukturu, školky, ško-
ly a tak dále. S tím územním plá-
nem schváleným v roce 2007 bo-
jujeme v Jenštejně dodnes. 

Mimo problém školního vzdě-
lávání musela obec vyřešit i před-
školní vzdělávání a postavit prv-
ní dvě třídy mateřské školky, na 
které se tehdejšímu vedení nepo-
dařilo sehnat žádné dotace. Pří-
slušný úvěr obec Jenštejn dopla-
tila v roce 2022. Třetí třídu naší 
MŠ, která se otevřela v roce 2019, 
jsme zaplatili ze získaných dotací 
a spoluúčast z úspor a realizovali 
ji tedy bez úvěru.

Už na začátku roku 2015 jsme 
tedy oslovili sousední obec Rado-
nice, o které jsme věděli, že na 
rozdíl od Jenštejna má vhodné 
stavební pozemky na školu, s ná-
padem, abychom postavili v Ra-
donicích školu společnou nebo 
s nějakou formou přispění Jen-
štejna. Bohužel, Radonice odmít-
ly, a to ze zcela praktických dů-
vodů. Důvodem bylo především 
to, že by to znamenalo, že taková-
to škola, aby kapacitně uspokoji-
la potřebu obou obcí, musela být 
stavěna pro dvě třídy v každém 
ročníku (přičemž radonických 
dětí by byla zhruba tak třetina). 
A Radonice neměly pro tak vel-
kou školu vhodný pozemek. Jen-
štejn neměl pozemek žádný.

Nu, a tak jsme se, taktéž na za-
čátku roku 2015, setkali s Podo-
lankou a Přezleticemi, kteří řešili 
obdobné problémy jako Jenštejn. 
ZŠ Satalice a ZŠ Vinoř neměly 
místo ani pro jejich děti. A přišlo 
nám logické spojit síly, protože by 
nás mohlo být více slyšet na vlá-
dě a ministerstvech. Tehdy prak-
ticky neexistovaly žádné dotač-
ní programy na výstavbu nových 
škol, potřeba nových škol se týka-
la prakticky jen prstence obcí ve 
Středních Čechách kolem Prahy 
a všude jinde v republice (i v cen-
trální Praze) se školy spíše zaví-
raly nebo slučovaly.

Se slučováním škol pod jed-
noho ředitele, společnými tendry 
energií a nákupy začaly v repub-
lice vznikat svazky obcí, které do 
svazků „dávaly“ své školy a slu-
čovaly se za účelem efektivnější-
ho provozu. 

Nás tehdy napadlo, že to může 
jít i obráceně a že založíme Sva-

Máme svazkovou školu!
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SLOVO STAROSTY

Léta běží a někdy si ani ne-
stihneme uvědomit, jak rych-
le nám život ubíhá mezi prs-
ty. Když píšu dnešní slovo sta-
rosty, je to bezmála devět let, 
co jsem v této kanceláři zasedl 
poprvé, a za tu dobu se mnohé 
změnilo. Snad se nám podaři-
lo některé z věcí změnit k lep-
šímu, na jiných stále pracu-
jeme a sháníme na ně peníze 
i podporu. A stále máme chuť, 
energii i vůli měnit Jenštejn 
na lepší místo k životu.

Ale nemění se jen naše 
obec, měníme se i my. Máme 
víc zkušeností – a to je určitě 
dobře, ale také někdy méně tr-
pělivosti vysvětlovat a opako-
vat všem našim novým obyva-
telům, jak to tehdy začalo, jak 
to bylo a proč tohle nebo tám-
hleto je jinak, než bychom tře-
ba všichni chtěli. Docela dob-
rý vhled do celé téměř dekády 
jsou všechna čísla Jenštejn-
ského občasníku a moc bych 
je, vám novým obyvatelům, 
doporučil přečíst.

V zastupitelstvu jsem se 
vždy snažil spolupracovat se 
všemi zastupiteli a vystřída-
lo se jich za tři volební obdo-
bí, pokud dobře počítám, se-
dmnáct. 

Někteří tu práci a staros-
ti veřejné služby vydrželi dě-
lat celých devět let, jiní třeba 
kratší čas, ale věřím, že na-
konec všem šlo o to, abychom 
se jako obec posouvali stále 
dál a život, okolí i komunita 
vzkvétala.

Jeden z těch zastupitelů, 
který fungování obce věno-
val 8 let života, už není mezi 
námi. Je to velká škoda, pro-
tože patřil vždy mezi zastu-
pitele nejpřipravenější, měl 
vlastní názor i nápady. Tako-
vých lidí nebude nikdy dosta-
tek. Upřímnou soustrast pozů-
stalým. 

Norbert Hlaváček

zek obcí, který bude mít jediný cíl 
– a to dosáhnout postavení spo-
lečné základní školy. Vznik svaz-
ku schválila zastupitelstva všech 
tří obcí a Svazek vzniknul už na 
jaře roku 2015. 

O postavení nové školy, vytvo-
ření dotačních titulů a peníze na 
tak obrovský projekt jsme usilo-
vali od jara roku 2015, ale situaci 
jsme museli řešit i „provizorním“ 
zřízením ZŠ v pronajatých pro-
storách v Brandýse nad Labem, 
kam děti všech našich vesnic 
mohly chodit už ve školním roce 
2017/2018 a tím jsme překlenu-
li období shánění peněz, dotací 

a pak samotné výstavby vlastní 
budovy školy v Přezleticích.

Jenštejn tedy od roku 2015 in-
vestuje do Svazku téměř 23,5 mil. 
Kč a projekt svazkové školy je 
největší a finančně nejrozsáhlej-
ší dlouhodobá investice Jenštej-
na. Školní a předškolní vzdělává-
ní a investice obce do nich jsou te-
dy bezkonkurenčně nejvyšším tr-
valým nákladem z rozpočtu ob-
ce, protože neobsahují pouze pří-
spěvek do Svazku obcí, ale další 
peníze nás stojí provoz MŠ (cca 1 
mil. Kč ročně, do nich nezapočítá-
vám náklady na výstavbu budo-
vy či spoluúčast na dotaci) a další 

statisíce Kč hradíme za naše žá-
ky umístěné ve školách v Brandý-
se a v Radonicích.

Jsme tedy šťastní, že děti ma-
jí krásnou, moderní a k životní-
mu prostředí šetrnou školu a pře-
jeme jim mnoho krásných zážit-
ků a kvalitní vzdělání, ale zároveň 
jsme si vědomi toho, že naše obec 
potřebuje sehnat peníze a ušet-
řit i na rozvoj a výstavbu další in-
frastruktury, odpovídající vesnici, 
která jednou bude mít možná až 
2500 obyvatel. A jsme si vědomi 
toho, že tyto služby by měly být do-
stupné jednoduše a v blízkosti, tak 
aby je občané mohli navštěvovat 
pěšky. Komunitní centrum, neby-
tové prostory pro drobné podniká-
ní a služby, obchod, ordinace… 

A s tím nám můžete pomo-
ci i vy. Třeba tím, že se někteří 
z vás nebudou jen „vést“, a když 
už tu s námi chcete žít a využívat 
toho, co se nám zatím podařilo vy-
budovat, zaplatit a získat, zřídíte 
si zde trvalý pobyt, aby naše obec 
měla vyšší daňové příjmy a měla 
i na další potřebné investice. O to 
vás prosím osobně, jako ten, kte-
rý asi zná naši ekonomickou situ-
aci nejlépe a každoročně s těžkou 
hlavou sestavuje rozpočet tak, 
aby byl vyrovnaný, abychom ne-
museli ubírat na službách, které 
dnes pro občany dotujeme, a aby 
se vesnice rozvíjela a ne stagno-
vala a stála na místě. Děkuji.

Norbert Hlaváček
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Během března proběhla prv-
ní fáze vylepšení chodu naší 
ČOV. Byly instalovány nové 

technologie provzdušnění a pro-
vozní zkoušky proběhly úspěšně. 
S úpravami ČOV jsme pro tento 
rok neskončili a v září proběhla 
další fáze, kdy byla instalována 
nová čerpadla, česla i telemetrie. 
Celková letošní investice do zlep-
šení chodu současné ČOV byla té-
měř 2,4 mil. Kč.

Projekt zkapacitnění ČOV 
Jenštejn na 1500 EO (ekvivalent-
ních obyvatel) a poté na celkem 
3000 EO má platné stavební po-
volení. Výstavba zcela nové ČOV 
však závisí, dle plánovací smlou-
vy s developerem, na tom, zda 
bude chtít developer pokračovat  
s další zástavbou (zároveň zapla-
tit a začít výstavbu nové ČOV). 
Zastupitelé se rozhodli investovat 
již letos do oprav tak, aby se chod 
celé ČOV významně zlepšil. 

Tuto investici jsme hradi-
li z úspor z let minulých a v pří-
padě, že by se zase developerská 
výstavba oddálila, budeme usilo-
vat o další vylepšení chodu sou-
časné ČOV.

Rozsáhlé investice do čističky

říjen 2023
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Změna v dani z nemovitosti
Na červnovém zasedání 

jsme informovali o dopo-
ručené revizi všech vyhlá-

šek v souvislosti s novým infor-
mačním systémem Sbírky práv-
ních předpisů. V rámci konzul-
tací s Ministerstvem vnitra byl 
posouzen i návrh vyhlášky o sta-
novení místního koeficientu pro 
výpočet daně z nemovitých věcí 
a také přehodnocení výše této 
daně, kterou jsme zatím v Jen-
štejně drželi na naprosto mini-
mální zákonné úrovni a tedy na 
koeficientu 1. 

Nově jsme tento koeficient 
navýšili na hodnotu 2,5. Tento 
koeficient se nevztahuje na vy-
brané pozemky (zákonem stano-
vený výčet) - orná půda, chmel-
nice, vinice, zahrady, ovocné 
sady a trvalé travní porosty.

Celá problematika toho, co 
se dle mého názoru nesprávně 
nazývá „daň z nemovitosti“, by 
se asi dala diskutovat a zvažo-
vat úplně z jiného úhlu pohle-
du, kdyby se jmenovala napří-
klad „příspěvek na zajištění ve-
řejných služeb obce“.

Výlučným příjemcem výno-
sů této tzv. daně jsou (doposud, 
ale kdo ví, jak to dopadne) obce, 
když jejím důvodem má být prá-
vě péče obce o to, co s nemovi-
tostmi souvisí (stát zajištuje pou-
ze správu této tzv. daně pro-
střednictvím finančních úřadů). 

Např. údržba komunikací včet-
ně chodníků, výdaje na hasiče, 
veřejné osvětlení, nutnou infra-
strukturu. Jsem si vědom toho, 
že každý pravicově smýšlející 
člověk si klade otázku, proč by 
měl člověk platit daň z vlastnic-
tví nemovitosti, kterou postavil 
za již zdaněné peníze.

To, jak se ta daň jmenuje, my 
neovlivníme, ale pokud začneme 
uvedenou platbu vnímat právě 
jako příspěvek na veřejné služby 
obce, nikoli daň, pak se dostává-
me do roviny, kdy i já jsem scho-
pen pro tuto zvednout ruku. Pro-
stě proto, že nás čekají nelehké 
časy, stát uvažuje v návrhu zá-
kona o tom, že ubere obcím da-
ňové příjmy a nám nezbývá té-
měř nic jiného, pokud chceme 
udržet kvalitu veřejných služeb 
a mít prostředky pro rozvoj in-
frastruktury, než se na toto avi-
zované konání státu připravit. 

Pokud by se snad náhodou 
stalo, že vládní návrh v podobě, 
jak je dnes avizován, neproje-
de a daňové příjmy obcím nepo-
klesnou, není nic snazšího, než 
investovat nějakou formou tyto 
prostředky do domácností ji-
nak. Například tím, že ještě více 
zvýšíme dotaci obce na odpady 
(ano, cena kterou platíte za svoz 
směsného komunálního odpadu 
je dotována částkou cca 900 tisíc 
Kč ročně). Nebo rozšíříme něja-

ké další služby pro naše občany 
s TP v obci, a to buď plošně (to je 
například udržení rozumné ceny 
za svoz SKO) nebo potřebným 
(to jsou například naše podpora 
stravování seniorů, pastelkovné 
pro prvňáčky a tak podobně). 

Bohužel to, jak dopadne vlád-
ní návrh, nevíme, ale situace 
se odrazí v daňových příjmech 
obce už v roce 2024. A pokud se 
na to chceme připravit, museli 
jsme kvůli zákonným normám 
patřičnou vyhlášku schválit do 
konce měsíce září 2023, tak aby 
vstoupila v platnost od 1. října 
2023 a byla účinná od 1. 1. 2024 
a plynuly nám z ní příjmy už za 
rok 2024. V opačném případě 
se mohlo stát, že pokud projde 
vládní návrh zákona, mohli by-
chom přijít v roce 2024 o daňové 
příjmy z nemovitostí, které byly 
nastaveny původním koeficien-
tem na minimální koeficient 1.

Pro rok 2024 bude tedy daň 
z nemovitosti vyšší a obci při-
nese do rozpočtu asi 550 tisíc 
Kč navíc. Jak už jsem psal, daň 
se nezvýší u nemovitostí jako 
jsou zahrady, trvalý travní po-
rost nebo orná půda a běžné-
mu vlastníku domu v Jenštejně 
vzroste roční daň o několik jed-
notek stokorun ročně. Věřím, že 
ty peníze použijeme efektivně na 
další rozvoj obce. 

Norbert Hlaváček

V  loňském roce jsme téměř 
dokončili výměnu všech 
sodíkových žárovek v obci 

za úspornou LED technologii. 
V Dehtárech došlo v minulých le-
tech ke kompletnímu vybudování 
kabeláže, sloupů i osvětlovacích 
těles, v ulici Na Stráni k výměně 
kabeláže, sloupů i osvětlovacích 
hlavic a v celém areálu novosta-
veb v Novém Jenštejně jsme vy-
měnili osvětlovací hlavice. Nové 
sloupy i kabeláž jsou na Rado-
nické, návsi a Dřevčické. V příš-
tích letech bychom potřebovali 
vybudovat zcela novou kabeláž 
a jinak rozmístit sloupy na Vinoř-
ské nebo na příjezdu do Jenštejna 
kolem JZD či V Katovičkách, ale 
i tam již došlo alespoň k výměně 
osvětlovacích hlavic za LED tech-
nologii. A výměna technologie je 
znát. Přišlo nám vyúčtování za 
elektřinu na veřejné osvětlení 
a oproti předchozímu účetnímu 
roku jsme uspořili 9 MWh.

V celé obci už využíváme in-
teligentní rozvaděče, které jsou 
nastaveny na automatické roz-
svěcení 15 minut po astronomic-
kém soumraku a zhasnutí 15 mi-
nut před astronomickým roze-
dněním a mezi půlnocí a čtvrtou 
hodinou ráno je snížená intenzi-
ta osvětlení. 

Norbert Hlaváček

Technické zázemí obce – sběr- 
né hnízdo – Re-use-centrum je 
pro vás otevřeno každý týden 
– každé liché úterý od 17 do 20 
hodin a každou sudou sobotu od 
8 do 12 hodin. Více informa-
cí najdete na www.jenstejn.
cz. Zde je možné předávat jed-
lý olej z domácností, kde je 
vléván do sudu a obec za tento 
systém zpětného odběru dostává 
malý obnos. Děkujeme, že olej 
nevléváte do odpadu, separací 
oleje významně přispějete správ-
nému provozu čistírny odpad-
ních vod.

Separační stání jsou v posled-
ní době často znečištěna odlože-
nými věcmi mimo nádoby. Jde 
jednoznačně o porušení zákona. 
Tyto věci by mohly sloužit dál 
jen za předpokladu, že je najde 
zájemce včas. Jinak je pracov-
níci služeb většinou odvezou na 
skládku (a za tuto službu všich-
ni zaplatíme!) nebo se znehod-
notí deštěm. Je škoda, že těmto 
věcem nedáte šanci a nedonese-

te je do našeho Re-use centra 
v Technickém zázemí obce. 

V listopadu budeme vítat na-
rozené občánky naší obce – 
k ceremoniálu Vítání občánků se 
přihlásilo celkem 13 dětí.

Sociální poradenství. Několik 
neziskových organizací v regionu 
Brandýs nad Labem-Stará Bole-
slav nabízí sociální poradentství 
pro rodiny v krizových situacích, 
nepřetržitou dohledovou službu 
pro osamělé seniory s možností 
okamžitého přivolávání pomoci, 
ale i rehabilitaci, krizovou linku, 
či osobní asistenci. Neváhejte se 
na nás obrátit, kontakty rádi po-
skytneme. 

Blíží se podzimní akce Ukliďme 
Jenštejn – ukliďme Česko. Kdo 
má chuť se projít s pytlem v ruce 
a být prospěšný našemu společ-
nému prostoru, ať přijde. Akce je 
plánována na sobotu 4. 11. 2023, 
prosíme sledujte mobilní rozhlas 
nebo webové stránky obce.

OBECNÍ SLOUPEK

Uspořeno
9 megawatt

říjen 2023
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Škola a školství jsou dnes ne-
odmyslitelnou a význam-
nou součástí našeho živo-

ta. Ovšem ne vždy tomu tak bylo. 
Ještě na konci 18. století se děti 
tísnily v lavicích a sedávaly na 
podlaze, kterou nezřídka tvoři-
la jen udusaná hlína. Ve školní 
třídě (dá-li se takto místnost na-
zývat) se často obtížně dýchalo – 
příliš se nevětralo, aby neunikalo 
cenné teplo, mimoto osobní hygi-
ena nepatřila k prioritám tehdej-
ší společnosti a navíc se žáci ne-
přezouvali (přezůvky jsou výdo-
bytkem až pozdějšího 20. století). 
Koneckonců pokud počasí dovoli-
lo, většina dětí chodila bosa. Vý-
uka mohla probíhat i v učitelo-
vě obydlí, kde ale žáky rozptylo-
val běžný chod domácnosti. Vyu-
čování bylo vedeno chaoticky, bez 
učebního rozvrhu a věkového roz-
dělení dětí. Situaci nemohla oka-
mžitě změnit ani první významná 
reforma nižšího školství v dědič-
ných habsburských zemích, která 
je spjata se jménem Marie Tere-
zie. Význam tereziánských naří-
zení je ale nezpochybnitelný, ne-
boť přinesly sekularizaci (potla-
čení vlivu církve), demokratizaci 
a unifikaci škol. Poprvé v historii 
se stát začal angažovat ve vzdělá-
ní veškerého obyvatelstva.

Tereziánským školním řádem 
z roku 1774 byla zavedena všeo-
becná vzdělávací povinnost. Dů-
vody školské reformy byly zcela 
praktické. Základní vzdělání ši-
rokých vrstev mělo přispět k hos-
podářskému rozvoji státu po pro-
hraných válkách. Povinnost se 
vzdělávat platila pro všechny děti 
od šesti do dvanácti let bez rozdí-
lu pohlaví, náboženství či stavu. 
Byly zavedeny tři typy škol – tri-
viální (farní), hlavní (v krajských 
městech) a normální (v hlavních 
městech). Střední a zvláště vyšší 
vrstvy se obvykle vzdělávaly sou-
kromě.

V roce 1805 byl za císaře Fran-
tiška II. vydán nový všeobecný 
školní zákon, který znovu posí-
lil roli církve ve správě škol. Byl 
jasně určen začátek a konec škol-
ního roku. Během první poloviny 
19. století se škola stala důleži-
tou součástí života téměř každé-
ho obyvatele. Roku 1834 se v Če-
chách vzdělávalo takřka 93 % 
dětí příslušného věku. Nicméně 
chudé vrstvy si stále většinou ne-
uvědomovaly důležitost vzdělá-
ní a školní docházka pro ně zna-
menala nežádoucí snížení pracov-
ní výkonnosti rodiny a ekonomic-
ké ztráty. A tak se snažily naříze-
ní obejít. Rovněž vzdělání učitelů 
elementárních škol bylo nedosta-

tečné, problematické bylo i jejich 
postavení a existenční zajištění.

Velkou změnu přinesly až 
Hasnerovy školské zákony z kon-
ce 60. let 19. století. Na jejich zá-
kladě vznikla ucelená síť obec-
ných škol, které přestaly být in-
stitucemi pro nezámožné a sta-
ly se školami pro všechny děti. 
Oblast vzdělání se dostala pod 
vrchní dozor státu a byly vytvo-
řeny speciální školské úřady. Po-
vinnost stavět školy, postarat se 
o jejich vybavení a zaplatit školné 

za děti z chudých rodin byla pře-
nesena z církevního a šlechtické-
ho prostředí na bedra obcí. Nejen 
z důvodu nedostatku financí, ale 
i kvůli neochotě obecních zastupi-
telů docházelo k neplnění materi-
álních závazků obcí vůči školám.

Došlo ke zkvalitnění přípravy 
učitelstva a ke zlepšení jejich so-
ciálního postavení. Do výuky byly 
zavedeny nové předměty pod-
le vědních disciplín, začal se vy-
učovat dějepis, zeměpis nebo pří-
rodopis. Tabulky nahradily sešity 

a stále kvalitnější učebnice. Sjed-
notily se učební osnovy, které 
byly do té doby rozdílné pro dívky 
a chlapce. Došlo k zákazu fyzic-
kých trestů, ale ne všichni učite-
lé toto nařízení dodržovali. Školní 
řád přikazoval kantorům respek-
tovat zájmy a osobnost dítěte. Tě-
lesné trestání začalo být nahrazo-
váno dáváním špatných známek. 
Je nesporné, že zásluhou školské 
reformy byla v českých zemích do 
konce 19. století odstraněna ne-
gramotnost.

Zvláště chudé nádenické rodi-
ny nepřijaly zákony kladně, ne-
boť kromě dalších nařízení pro-
dlužovaly vzdělávací povinnost 
o dva roky (od 6 do 14 let věku). 
Především v době polních pra-
cí trvaly problémy s řádnou škol-
ní docházkou. Zmeškané hodiny 
musely být omluveny a neplně-
ní školní docházky se trestalo. Za 
neomluvenou docházku byli ro-
diče pokutováni a mohli být po-
trestáni vazbou až do dvou dnů. 
Teprve školská novela z roku 

1883 opět umožnila ukončit škol-
ní docházku ve dvanácti letech, 
a to nejrůznějšímu úlevami (od-
tud označení „ulejvák“) a jen na 
přímou žádost každé obce. Nove-
lu vítaly především nemajetné ro-
diny, neboť jim dala možnost ne-
posílat potomka v některých roč-
ních obdobích do školy.

Obce měly povinnost zřídit 
veřejnou školu všude tam, kde 
v okruhu jedné rakouské míle 
(necelých osm kilometrů) bylo 
v pětiletém průměru školou po-
vinných více než 40 dětí, jež mu-
sely navštěvovat školu vzdálenou 
přes čtyři kilometry. Měl být ta-
kovým případem i Jenštejn?

Škola v Dřevčicích
Již v 18. století byl Jenštejn spo-
lečně s Popovicemi a Cvrčovice-
mi přiškolen k sousedním Dřev-
čicím, kde stála fara, jež bývala 
předpokladem pro vznik školy. 
Prostory pro výuku byly různé, 
patřil k nim i bývalý ovčín neda-
leko hřbitova. Většinu 19. století 
probíhalo vyučování dětí ve sta-
ré školní budově vedle fary. Jak 
tehdy vypadala školní místnost, 
víme z doby, kdy ji navštěvoval 
Josef Hadrbolec, prvorepubliko-
vý starosta Dřevčic. Učebna byla 
vybavená skromně, pouze lavice-
mi ve dvou řadách, černou tabu-
lí s podstavcem, učitelským sto-
lem s židlí, globusem a nástěn-
nou mapou. Vpředu seděly mlad-
ší děti, vzadu postupně ty star-
ší. Dívky zaujímaly místo na jed-
né straně a chlapci seděli na stra-
ně druhé. Vyučování začínalo 
modlitbou a poté se přešlo k vý-
uce všech žáků najednou v růz-
ných předmětech. „Při vyučování 
byl klid. Rákoska a vězení škol-
ní budilo respekt. Vězení spočíva-
lo u nás v tom, že žák býval dán 
do rohu učebny a tam klečel. Byl 
ohrazen starou tabulí a rákoska 
při tom hrávala neobyčejně důle-
žitou roli.“ Vyznamenáním byla 
pro žáka možnost jít s panem uči-
telem pomáhat na jeho pole do 
údolí „Břízek“ u Jenštejna. Uči-
tel byl v Hadrbolcových vzpomín-
kách již starým pánem v šosatém 
kabátě, který měl v zadní kapse 
velký barevný kapesník a nezbyt-
nou tabatěrku. Ke skromnému 
učitelskému platu si přivydělával 
hrou na varhany a housle.

Na počátku 19. století navště-
voval triviální školu v Dřevčicích 
Dominik Tomáš Kříž z Jenštej-
na. Vzácným dokladem je Křížo-
vo dochované vysvědčení, vydané 
7. července 1804 při jeho odcho-
du ze školy. Bývalo totiž zvykem, 
že žáci triviálek dostávali jediné 

Škola, která nikdy nevznikla. Jenštejn  a základní školství v 19. století
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vysvědčení až po ukončení ško-
ly. Dominik Tomáš Kříž opouštěl 
školu jako žák druhé třídy, zřej-
mě proto, že se jednalo o malou 
venkovskou jednotřídku. Vysvěd-
čení je psáno německy a obsahu-
je známky v podobě tříd. První 
třídu dostal Kříž za čtení, psaní, 
počítání, mravní chování a nábo-
ženství, druhou třídou byla ohod-
nocena píle. Vysvědčení je stvrze-
no podpisem dřevčického učitele 
Josefa Poláka.

K řádné školní docházce 
v Dřevčicích měly přispívat vý-
kazy nedbalé docházky, na jejichž 
základě byli rodiče napomínáni 
a trestáni, a to prostřednictvím  
c. k. četnictva, které údajně na-
vštěvovalo školu kolem roku 1850. 
Řádné docházce dětí měla bránit 
chudoba, polní práce, neschůdné 
cesty v zimním období a nemoci. 
V roce 1853 došlo během obchůz-
ky ke zjištění, že školu v Dřevičích 
nenavštěvuje třináct dětí. Staros-
ta Jenštejna Jan Cafourek byl 
vyzván, aby předvolal rodiče žáků 
ze své obce, kteří podle předlože-
ného seznamu nechodili do školy. 
Starosta měl rodiče vyslechnout 
a zjistit důvody, proč své děti ne-
posílají do školy. Pokud by se jed-
nalo o nedbalost, měli být rodiče 
potrestáni dvojnásobným školním 
platem. Jestliže by důvodem ne-
plnění školní docházky byla chu-
doba, měla obec povinnost rodině 
poskytnout pomoc. Starosta měl 
také rodiče poučit o „hříšnosti 
a trestuhodnosti“ jejich jednání. 
Každé dítko v obci, které by dále 
nechodilo do školy, nesmělo školní 
docházku ukončit dříve, nežli by 
nahradilo chybějící dny.

Z Jenštejna byly obžalová-
ny tři děti, které nenavštěvova-
ly školu v Dřevčicích. Jako prv-
ní byl uveden Josef Novák, údaj-
ně syn krejčího z Jenštejna čp. 
43. Dále se jednalo o Josefu Ba-
rešovou (nar. 1847), dceru Jose-
fa Bareše (1807–1864), domkáře 
a nádeníka z Jenštejna čp. 5. Tře-
tím dítětem byla Marie Oplatko-
vá (1843–1867), dcera židovské-
ho obchodníka Wolfa (Wolfgan-
ga) Oplatky (nar. 1811) z Jenštej-
na čp. 31, později z čp. 17. Sta-
rosta obce Jan Cafourek pouká-
zal na to, že je pro žáky z Jenštej-
na obtížné chodit hodinu pěšky 
do Dřevčic a podkrajskému úřa-
du v Karlíně dále vysvětlil, že ob-
žalované děti jsou útlé a malého 
vzrůstu a proto nemohou do školy 
docházet. Děti se měly učit přímo 
v Jenštejně u jistého Jana Stain-
festa (nar. 1790), bydlícího zřej-
mě v čp. 17, a to do doby, než zesí-
lí. O jejich znalostech se měl přijít 

přesvědčit učitel z Dřevčic. Mimo-
to byli tři žáci z Jenštejna vyzna-
menáni, a to: Antonín Zítek, Ma-
rie Suchá a Anna Cafourková.

Snahy o vybudování
školy v Jenštejně
Problémy se školní docházkou 
dětí z Jenštejna a stoupající po-
čet žáků v dřevčické škole (ve 
školním roce 1881/1882 se v jed-
né třídě tísnilo 124 dětí) podnítily 

snahy o výstavbu školy v Jenštej-
ně namísto zřízení druhé třídy 
v Dřevčicích. Dne 20. srpna 1882 
se sešlo zastupitelstvo Jenštejna, 
aby projednalo založení nové ško-
ly ve své obci. Schůze se zúčastni-
lo šest členů zastupitelstva, tedy 
nadpoloviční většina, a to jmeno-
vitě: starosta Jan Šára, zapiso-
vatel Antonín Kostka, Jindřich 
Lubitzky, Josef Cafourek, Josef 

Janatka a Jan Roubíček. Přítom-
ní zastupitelé se usnesli podat žá-
dost o vybudování školy k okresní 
a případně i zemské školní radě. 
Důvodů bylo několik.

Počet dětí v Jenštejně ros-
tl tak, že v průběhu tří let bylo 
v obci 54–56 dítek školou povin-
ných. Tím byla splněna zákonná 
podmínka spočívající v minimál-
ním počtu 40 školáků na jednu 
třídu. Navíc cukrovar v soused-

ní Vinoři, založený roku 1870, na-
bízel pracovní příležitost i rodi-
nám, které poté hledaly bydlení 
v Jenštejně, a tím přibývalo žáků 
docházejících do školy. Cesta do 
školy měla žactvu z Jenštejna do 
Dřevčic trvat takřka hodinu. Děti 
a zvláště ty menší nemohly pro 
špatné cesty při nepříznivém po-
časí do školy docházet. Školské 
úřady však nebraly nepřízeň po-

časí v potaz a kladly rodičům za 
vinu, že jejich děti navštěvují ne-
dbale školu během dešťů a v zim-
ních měsících.

„Pro odstranění tohoto zla, pro 
blaho a vzdělání dítek a pro roz-
květ při dospělosti těchto dítek 
v budoucí občanstvo království 
našeho“ se zastupitelé rozhod-
li pokusit se o vystavění jedno-
třídní školní budovy na náklady 
obce. Pokud by počet žáků budou-
cí Jenštejnské školy vzrostl – bez 
připojení dětí z jiných vsí –, zava-
zovala se obec zřídit i druhou tří-
du. Nicméně žádost o zřízení sa-
mostatné jednotřídky v Jenštejně 
byla nakonec usnesením zemské 
školní rady zamítnuta, jelikož ne-
byla zjištěna zákonitá vzdálenost 
Jenštejna od Dřevčic a zároveň by 
škola utrpěla ztrátou dětí.

V roce 1883 vystoupal počet 
žáků školy v Dřevčicích k čís-
lu 164 a škola se rozšířila o dru-
hou třídu. Roku 1886 Jenštejn 
dokonce jednal se sousedními 
Radonicemi, přiškolenými k Vi-
noři, o zřízení samostatné školy 
v Radonicích pro tyto dvě obce. 
Během jednání nedošlo ke sho-
dě. Zastupitelé Jenštejna byli to-
tiž ochotni spojit se s Radonice-
mi pouze v případě, že by škol-
ní budova byla postavena na ná-
klady obce Radonice. Ještě v ná-
sledujícím roce došlo k opětovné-
mu vybídnutí ze strany Radonic, 
přičemž většina obyvatel Jenštej-
na se vyslovila pro vznik společ-
né školy v Radonicích, a byla po-
dána žádost. Počet dětí školou po-
vinných byl v Jenštejně v letech 
1883–1887 v rozmezí 47–54 žáků. 
Žádost však byla okresní škol-
ní radou zamítnuta, a to z důvo-
du odstoupení od žádosti ze stra-
ny Jenštejna.

Závěrem
Dřevčická škola tak zůstala pro 
děti z Jenštejna otevřená i v ná-
sledujících desetiletích. Vzhle-
dem ke stále zvyšujícímu se po-
čtu žactva byla roku 1887 posta-
vena v Dřevčicích nová školní bu-
dova, do níž chodily jenštejnské 
děti i ve 20. století. V roce 1901 
navštěvovalo první až pátý ročník 
celkem 243 žáků, z toho bylo 63 
dětí z Jenštejna. Až do druhé svě-
tové války byl počet školáků vyso-
ký. Roku 1943 nastoupil do prv-
ního ročníku také jenštejnský pa-
mětník a kronikář Václav Kovan-
da. I tehdy chodily děti z Jenštej-
na do školy výhradně pěšky, po 
prašné cestě „polňačce“, vedoucí 
od Červeného křížku přes pole do 
Dřevčic.

Petra Brandejsová Tomsová

Škola, která nikdy nevznikla. Jenštejn  a základní školství v 19. století
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Spolek sportovců se stej-
ně jako každý rok pečli-
vě připravoval na organi-

zaci sportovních turnajů. Prv-
ní v pořadí - volejbalový turnaj 
smíšených družstev - se konal 
v červenci a při tropických tep-
lotách okolo 37 st. Celsia dorazi-
lo 10 týmů. Díky perfektní orga-
nizaci, zajištění zázemí, nezbyt-
nému občerstvení a pochopitelně 
ocenění vítězů a všech zúčastně-
ných se k nám stále vrací stejná 
družstva, ba co víc, hlásí se dal-
ší nová.
Pořadí medailových družstev:
1. místo Butovice
2. místo Sebranka
3. místo Jenštejn

Turnaj v líném tenise se ode-
hrál začátkem srpna. Celkem si 
přišlo zasoutěžit rekordních 14 
dvojic a ani tito sportovci nebyli 
ušetřeni tropických teplot. Jsme 
pochopitelně rádi, že se turnaj 

v líném tenise stal tolik populár-
ní a přibývá na zájmu Jenštejňá-
ků, takže, jen tak dál.
1. místo IdaMi 
(Mirek a Ida Zichovi)
2. místo Březňáci 
(Jakub a Romana Březinovi)
3. místo Zedníci (František 
Černý a Kamila Stibůrková)

Třetí turnaj, a to nohejbalo-
vý, uzavřel letošní soutěžní se-
zónu. Celkem se dostavilo 10 
týmů a celý turnaj probíhal hlad-
ce a na pohodu. Zdálo se, že letos 
se vše obejde bez vážnějšího zra-
nění hráče na rozdíl od loňského 
turnaje v líném tenise, žel stej-
ně jako loni tak i letos nás „černý 
Petr“ nevynechal a tentokrát si 
našel svoji oběť v Karlu Malinovi. 
Přejeme brzké uzdravení.
1. místo Záryby
2. místo Zdejcina
3. místo Dva a půl chlapa

za Spolek sportovců Martina Stibůrková

Trojice sportovních turnajů v Jenštejně
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Jenštejnská Pětka inSPORTline
Jubilejní desátý ročník Jen-

štejnské Pětky inSPORTline 
proběhl už tradičně první 

zářijovou sobotu. Počasí nám přá-
lo a celý sportovní den nás pro-
vázel běh, známí bubeníci Tam  
Tam Batucada a na nejmladší 
účastníky čekaly různé soutěže, 
skákací hrad, animační program 
nebo třeba malování a zábavné 
tvoření.

Jako každý rok, všechny děti, 
které se odvážily běžet, dostaly 
svoji medaili, bez ohledu na to, 
v jakém pořadí doběhly Na tom-
to krásném zvyku si Jenštejnská 
Pětka vždy zakládala. 

A že vás letos běželo opravdu 
hodně: v kategorii Elévové star-
tovalo – 33 dětí, v kategorii Pří-
pravka – 23 dětí, Mladších žáci 
– 20, Starší žáci – 9 a v kategorii 
Dorost: netradičně pouze 3 běžci. 
Celou kulturně společenskou akci 
završil Rodinný běh s celkovým 
počtem 25 rodin!

Hlavního běhu Jenštejnská 
Pětka Insportline na 5 km se 
účastnilo 72 běžců. Běželo mezi 
nimi hodně známých tváří z Jen-
štejna, ale i stálic z našeho oko-
lí, kteří se do Jenštejna na závod 
vždy rádi vrací. 

Nejlepším běžcem se stal Jiří 
Miler z týmu Lawistars s časem 
00:16:29, nejlepší běžkyní pak 
Lucie Zázvorková z týmu Mámy 
v keckách s časem 00:19:08. Obě-
ma výhercům dodatečně ještě jed-
nou gratulujeme. 

Jako vždy jsme ocenili i naše 
nejlepší na prvních třech mís-
tech. Mezi jenštejnskými ženami 
se umístila na třetím místě Eva 
Cikaníková, na druhém Lenka 
Malinová a první místo obsadila 
již tradičně Eliška Fryková. Mezi 
muži jako třetí stanul na bedně 
Petr Woronycz, na místě druhém 
se umístil Tomáš Dostálek a prv-
ní místo obsadil Michal Kamas. 
Blahopřejeme.

Všechny výsledky naleznete 
na www.jenstejnskapetka.cz.

Za těch deset let se závod, 
jeho obliba a organizace posu-
nul opravdu hodně. Jenom na le-
tošním ročníku jsme rozdali věc-
né a finanční ceny v hodnotě přes 
100 tis. Kč. Nikdy by se to však 
nepodařilo bez našich sponzorů 
a místních dobrovolníků, kterým 
za vše patří můj velký dík: Ins-
portline – Obec Jejnštejn – BOR-
GY – Sportovci Jenštejn – Hasi-
či Jenštejn – Stavební firma Petr 
Stibůrek – Studio ANDRASA 
– Koloběžky Brandýs – Life food 
– Doubleshot – a mnoho mnoho 
dalších…

Renata Hlaváčková
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Loučení s prázdninami
Poslední neděli před nástu-

pem dětí do mateřských 
a základních škol uspořá-

dal Spolek sportovců ve spolu-
práci s hasiči Jenštejn a Sata-
lice tradiční Loučení s prázd-
ninami na obecní louce. Tento-
krát bylo počasí jak na objed-
návku a všech 10 disciplín bylo 

vytíženo 137 dětmi, které přišly 
spolu s doprovodem. Nechybělo 
překvapení na hradě s paní kas-
telánkou, skákání v pytli, ská-
kání panáka... Dále si děti moh-
ly vyzkoušet práci hasičů u jed-
né z disciplín, kde zachraňova-
ly velkého plyšového medvěda. 
Odměnou jim byly přichystané 

tašky plné předmětů pro tvo-
řivost a zábavu. Neodmyslitel-
ně ani letos nechyběla od hasi-
čů pěna.

Jsme rádi, že se nám hlásí 
noví dobrovolníci, kteří se chtějí 
podílet na životu obce, k němuž 
právě tyto akce neodmyslitelně 
patří, a touto formou jim podě-

kovat. Snad až tyto děti odros-
tou, budou mít na co vzpomínat 
a jako dospělí pokračovat v naší 
práci, neboť nejen chlebem živ 
je člověk. 

Přejeme jim mnoho úspěchů 
v novém školním roce a za rok 
na shledanou.

Za Spolek sportovců Martina Stibůrková

Jaké komunitní akce nás čekají 
v příštích třech měsících?

Sobota 4. listopadu – podzimní 
Ukliďme Česko / Ukliďme Jenštejn

Neděle 5. listopadu – Vítání občánků
Pátek 17. listopadu – Lampionový průvod,  
hudba na návsi a překvapení
Neděle 3. prosince – Rozsvěcení vánočního stro-
mečku

Úterý 5. prosince – Mikuláš pro menší děti
Sobota 20. ledna 2024 – Obecní ples  
v Radonické Besedě
Všechny podrobnosti zveřejníme včas v Mobilním 
rozhlase, ve vitrinách, na webových stránkách i FB!

KOMUNITNÍ AKCE V PŘÍŠTÍCH 3 MĚSÍCÍCH
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Hasičské léto pracovní i soutěžní
L etošní léto bylo z pohledu 

mimořádných událostí klid-
né. Typická výjezdová čin-

nost zahrnovala likvidaci vosích 
hnízd, technické havárie nebo vý-
skyt neznámé látky na rybníku 
v Dehtárech. Stejně jako posled-
ní dva roky jsme i letos provádě-
li požární dozor na několika di-
vadelních představeních na letní 
scéně ve Voděrádkách.

Nedílnou součástí práce ha-
sičů je i odborná příprava. Další 
dva naši členové tak prošli kur-
zem strojníka a dokončili si tak 

kvalifikaci pro obsluhu naší cis-
terny. Dále jsme se zúčastnili ná-
cviku stavby protipovodňových 
hrází v areálu TSK Praha v Dub-
či a dva naši velitelé byli pozváni 
i na velké protipovodňové cviče-
ní v pražské Chuchli. V neposled-
ní řadě jsme se zúčastnili i speci-
alizovaného výcviku na používání 
tzv. „D programu“ při hašení les-
ních a dalších požárů na stanici 
HZS v Berouně. Během podzimu 
projdou naši dva nováčci kurzem 
nositele dýchací techniky.

Na konci jara a v létě hasiči 

uspořádali několik akcí. V Jen-
štejně to byl den otevřených dveří 
v naší hasičárně a každoroční pá-
lení čarodějnic. Těsně před prázd-
ninami jsme pak navštívili naší 
svazkovou školu s ukázkou naší 
činnosti a techniky.

Po prázdninové přestávce se 
opět rozběhly soutěže v požár-
ním sportu. Zde bych rád opět po-
chválil naše reprezentanty v žá-
kovských a ženských kategoriích. 
Ze soutěží v Brázdimi, Zdibech 
a Brandýse nad Labem dovezli 
výborná umístění ze stupňů vítě-

zů. Je dobře, že se tradici požár-
ního sportu v Jenštejně daří dr-
žet a rozvíjet. Díky všem!   

Stále platí, že kdo by měl 
o práci u hasičů nebo o požární 
sport zájem, tak nás může navští-
vit každou středu od cca 17:30, 
každý čtvrtek pozdě odpoledne 
pak probíhá trénink dětí a v ne-
poslední řadě je možné ke kon-
taktu využít náš facebookový pro-
fil Hasiči Jenštejn nebo e-mail  
sdhjenstejn@seznam.cz.

 Jiří Hulík

Zástupce velitele JSDH Jenštejn, zastupitel

říjen 2023
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Čaj, svařák a občerstvení tradičně zajistí naši hasiči.

18:00 Slavnostní rozsvícení
          stromu na návsi

17:30 Vánoční vystoupení
Můžete se těšit na další vánoční 
koledy a program představený dětmi 
z Jenštejna a jeho okolí. Vystoupí 
děti z mateřské školy Jenštejn          
a ze svazkové základní školy.

17:00 Dopis Ježíškovi 
          a vánoční soutěžení

Připravte se na vánoční soutěže       
s lákavými sladkými odměnami        
a možností napsat dopis Ježíškovi. 
Pro předání dopisů do nebe bude 
přítomen anděl, který se postará      
o jejich bezpečné doručení.

3 / 12 / 2023

Rozsvícení vánočního
OBEC JENŠTEJN


